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کــه  اســت  رزمــی  جــذاب  رشــته های  از  یکــی  ووشــو 
ورزشــکاران در دو بخش تالو و ســاندا در ایــن ورزش به 
رقابت می پردازند. اســتان خراسان رضوی در این رشته 
بــا وجود داشــتن زیر ســاخت های لازم و اســتعدادهای 
فراوان ، چند ســالی است که  درجا  می زند و روند نزولی 
دارد. بیش از یک دهه است که این رشته رزمی با وجود 
افتخارات مقطعی که داشــته، شــرایط خوبی ندارد و به 
نوعی برنامه ای برای استعدادیابی و قهرمان پروری وجود 
نــدارد و ضعف مدیریت باعث شــده تا بیشــتر قهرمانان 
هــم دیگر انگیزه لازم برای حضور در میادین را نداشــته 
باشند. از طرفی خراســانی ها غایب همیشگی در لیگ 
کشــوری هســتند و بازیکنان مطرح نیز مجبور هســتند 
برای دیگر تیم هــا به میدان برونــد. امیر محمد رضایی، 
 ملی پوش  خراســانی اســت کــه از آخریــن بازمانده های 
قهرمانان این استان است و در لیگ برتر ووشو به همراه 
تیم دانشگاه آزاد قهرمان کشور شده است. او از وضعیت 
موجود مدیریت ووشو و این که به فکر قهرمانان نیستند، 
گلایه مند اســت. وی معتقد اســت  پشتوانه سازی برای 
ووشــوی استان صورت نگرفته و کسی دلسوز این رشته 

رزمی نیست.
 غیبت خراسانی ها 

 امیر محمــد رضایــی در بخــش تالــو فعالیــت دارد. او از 
ســال 87 به عضویت تیم ملی جوانان درآمد و توانســت 
در مســابقات آســیایی به اولین مدال خود دســت یابد. 
اما از سال 2010 به عنوان بازیکن تیم ملی بزرگسالان 
معرفی شــد و تاکنــون در مســابقات مختلف آســیایی و 
جهانی به مدال های خوشــرنگی دست یافته است. وی 
که امسال به همراه تیم دانشــگاه آزاد قهرمان لیگ برتر 
ووشــو شــده  ، درباره مســابقات  می گوید: »شرایط لیگ 
برتــر  طی این مدتی کــه با کرونا درگیر هســتیم ، خیلی 
فرق کرده  و به صورت متفاوت تری برگزار  می شــود. این 
مسابقات امسال  طی یک هفته و به صورت فشرده برگزار 
شــد. اما ســطح مســابقات خیلی بالا بود و همــه تیم ها 
هم بــا قدرت به میدان آمده بودنــد.« رضایی  می افزاید: 
»هیچ  تیمی حاشــیه امنیــت نداشــت و خیلی ها مدعی 
برای قرار گرفتن روی ســکو بودند. اما تیم دانشگاه آزاد 
بــا برنامه ریزی هــای خوبی که داشــت موفق شــد برای 

ســومین ســال مداوم به قهرمانی دســت پیدا کند.« وی 
درباره حضور نداشــتن تیم خراسان رضوی در لیگ برتر 
اشــاره و تصریح  می کند: »متاســفانه خراسان رضوی در 
طی ســال های گذشته اصلا تیمی در لیگ برتر نداشته 
است. من از سال 86 در مسابقات کشوری حضور دارم 
و بــرای تیم های مختلف بازی کردم. خراســانی ها فقط 
یــک ســال آن هم در لیگ دســته یک کشــوری تیمی را 
روانه مسابقات کردند، وگرنه عزمی برای حضور در لیگ 
برتر نبوده  و بیشــتر قهرمانان مجبور ند برای دیگر تیم ها 
مبارزه کنند. این ضعف اساســی و بزرگی برای ووشوی 
خراسان رضوی محسوب  می شود. کسی هم پاسخگوی 

این مسئله نیست.«
 بی انگیز گی ورزشکاران

این ووشــوکار خراســانی که طــلای جهانــی 2017 را 
در  کارنامــه خــود دارد، به وضعیــت بخش تالو اشــاره و 
خاطر نشان  می کند: »خراسان رضوی از قدیم در بخش 
تالو جایگاه خوبی در ســطح کشور داشت. هم در بخش 
آقایــان و هم بانوان، ورزشــکاران به نام و مطرحی بودند 
که جزو نفرات اصلی تیم ملی هم محســوب  می شــدند. 
یعنی بیشترین  ملی پوشان بخش تالو از خراسان رضوی 

بــود. از طرفــی مشــهد را بــه ووشــو تالــو  می شناســند. 
تشــکیل   خراســانی ها  را  ملــی  تیــم  درصــد   60-50
می دادند.« رضایی تصریح  می کند: »اما متاســفانه هیچ 
پشتوانه سازی در این زمینه صورت نگرفته  و خیلی ها یا 
بازنشسته شــدند و یا خداحافظی کرده اند. من  هم تنها 
ورزشکاری هســتم که اکنون در تیم ملی بازی  می کنم. 
خیلی از ورزشــکاران حمایت نشــدند و انگیــزه ای برای 
تمرین ندارنــد. ما هم که تاکنون ادامــه داده ایم فقط به 
خاطــر علاقه بوده اســت.« وی بــا بیان ایــن در طی این 
ســال های اخیر مســئولان مربوطه هیچ پشتوانه سازی 
در ووشــو انجام نداده اند، اظهار  می دارد: »تا چند سال 
قبل فردی به نام رســتگار در هیئت ووشو حضور داشت 
کــه در زمــان وی واقعــا کارها روی نظــم و برنامــه بود و 
ورزشــکاران هم راضی بودند. اما از وقتی این فرد از این 
سمتش کناره گیری کرد ، هیئت ووشو عملا تعطیل شد. 
الان فقــط یک اتاقی در مجموعه شــهید بهشــتی وجود 
دارد که نامش هیئت ووشــو خراســان رضوی است ، اما 
هیــچ فعالیتی برای توســعه این رشــته رزمی نــدارد. به 
نظرم بخش تالو در ووشو نابود شده است. هر چند  بخش 
ساندا کارهای خوبی انجام شده است. به واسطه حضور 

ما در مســابقات کشوری ، امتیازهای خوبی برای هیئت 
ووشو لحاظ  می شد، اما به مرور تعداد ورزشکاران کمتر 
شده  و الان جایگاه ووشو استان خیلی افت کرده است.« 
وی ادامــه  می دهد: »در بخش آمــوزش و قهرمان پروری 
هیــچ کاری صــورت نمی گیــرد و نمی دانــم چرا کســی 
پاســخگو نیســت.   مــا از این وضعیــت ناگــوار  ناراحتیم؛ 
چرا که اســتعدادها و علاقه مندان زیادی داریم که اصلا 

به آن ها توجهی نمی شود.« 
 تعطیلی خانه ووشو

این ملی پوش ووشــو که مدال طلای 2016 آسیایی را 
دارد، به وضعیت نامطلوب خانه ووشــو در مشــهد اشاره  
می کند و  می افزاید: »خانه ووشــو شــهر مشهد حدود 2 
ســال اســت که افتتاح شــده  و بهترین کفپوش کشور را 
دارد، اما متاســفانه عملا تعطیل اســت. روزانه دو نوبت 
به کلاس ووشــو اختصاص دارد و مابقی شــیفت ســالن 
خانه ووشــو اجاره داده  می شــود. یعنی دیگر رشته های 
ورزشــی در این ســالن تمرین  می کنند کــه کفپوش آن 
را خــراب کردنــد. ایــن در حالی اســت که ورزشــکاران 
ووشــو به راحتــی نمی تواننــد از ایــن ســالن اســتفاده 
کنند.« وی اضافه  می کند: »چند بار  می خواســتم برای 
تمرین از این سالن اســتفاده کنم که بنابه دلایلی موفق 
نشدم. مســئولان هیئت اصلا دلشــان برای این ورزش 
نمی ســوزد. رئیــس هیئــت هم اصــلا پیگیر مشــکلات 

ورزشکاران نیست.«
 آمادگی برای بازی های آسیایی

رضایــی ملی پــوش ووشــو در ادامه به برنامه هــای آینده 
خود اشــاره  می کند و  می گوید: »شرایط کرونایی باعث 
شــد که چند مســابقه آســیایی ، جهانی و جام جهانی را 
از دســت بدهیــم. اما یک ماه دیگر مســابقاتی از ســوی 
فدراســیون جهانی برگزار  می شــود که قرار است  در آن 
شــرکت کنیم. ســپس انتخابی تیم ملی برای حضور در 
مســابقات آســیایی را داریم. اما مهم تر از آن رقابت های 
بازی های آسیایی است که شهریورماه سال آینده برگزار   
و اردوهای تیم ملی از اسفندماه شروع  می شود که تمام 
تمرکــز خــود را بــرای آن رویداد بــه کار  می گیــرم.« وی 
اضافه  می کند: »حدود 5  سال است که با هیئت ووشو ی 
استان سر وکار ندارم و خودم جداگانه با تیم ملی تمرین  

می کنم.«  

رضایی: ووشوی استان نابود شد!
گفت وگو با ملی پوش ووشو که از بی انگیز گی ، تعطیلی خانه ووشو و غیبت خراسانی ها در لیگ برتر می گوید 

انصــراف  حمید ســوریان  از انتخابات اتحادیه جهانی کشــتی هنــوز به صورت 
رســمی به اتحادیه اعلام نشــده اســت. البته قرار اســت  علیرضــا دبیر، رئیس  
فدراسیون کشتی برای راضی کردن ژنرال 7 ستاره کشتی ایران جهت حضور 
در انتخابات بار دیگر با او مذاکراتی داشته باشد. فدراسیون کشتی ایران اواخر 
ســال ۹۹ با توجه به سوابق ارزشمند قهرمانی  حمید ســوریان  در رقابت های 
المپیــک و جهان و همچنیــن محبوبیت ایــن قهرمان ملی کشــورمان در بین 
کشــتی گیران دنیا، وی را به عنوان نماینده رسمی کشــورمان برای حضور در 
انتخابات هیئت رئیســه به اتحادیه جهانی کشتی معرفی کرد. حمید سوریان 

نایب رئیــس فدراســیون کشــتی در کارنامــه قهرمانی خود یک مــدال طلای 
المپیــک و 6 مدال طلای کشــتی فرنگی جهان را ثبت کرده اســت. برهمین 
اســاس و بنا به درخواست  علیرضا دبیر  مقرر شد تا در تورنمنت ها و مسابقاتی 
کــه نماینــدگان کشــورمان در آن حضــور پیدا می کنند نیز باشــد تــا رایزنی و 
گفت و گوهــای لازم را بــرای جلب نظر کشــورها بــرای کســب آرا در انتخابات 
اتحادیــه جهانی انجام دهد که ظاهرا در این رابطه و به دلیل شــرایط کرونایی 
ســوریان و کشتی کشورمان نتوانســت توفیق چندانی داشته باشد. انتخابات 
اتحادیه جهانی آبان ماه امسال و در خلال برگزاری پیکارهای کشتی قهرمانی 

زیر 2۳ ســال جهان در صربستان برگزار می شود و تاکنون مشخص نیست آیا 
دبیر موفق شده نظر ســوریان را برای حضور در این انتخاب جلب کند یا خیر. 
ضمن این که طبق قوانین اتحادیه جهانی، امکان جانشین کردن فرد دیگری 
به جای ســوریان وجود ندارد و در صورت انصراف ژ نرال از حضور در انتخابات 
هیئت رئیســه، این فرصت برای ایران از دســت خواهد رفت. پیــش از این و در 
زمان حضور رســول خادم به عنوان رئیس  فدرا سیون با تلاش ها و رایزنی های 
فــراوان او بــا اکثریت قاطع آرا به عنــوان یکی از اعضا اتحادیه جهانی کشــتی 

انتخاب شد اما در سال ۹6 وی بنا به مشکلاتی از این سمت استعفا داد.

دبیر همچنان در تلاش برای راضی کردن سوریان

ژنرالکوتاهمیآید؟

اخبار خراسان

علی ترابی

ابراز رضایت مدیر کل ورزش از مدال آوری 
ورزشکاران استان

مدیر کل ورزش و جوانان خراســان رضوی، عملکرد ورزشــکاران 
اســتان را در یــک ماه اخیر قابل تقدیر دانســت.  فــرزاد فتاحی  با 
بیــان این که کســب مقام قاطــع قهرمانی والیبال نشســته ایران 
در پارالمپیــک بــا هدایت ســرمربی پر افتخار مشــهدی و حضور 
تاثیرگذار ورزشکار ارزنده ســبزواری باعث سربلندی میهن مان 
در پارالمپیــک شــد ، افــزود: »کســب مقــام ارزشــمند قهرمانی 
دوچرخه سواران در کشــور، قهرمانی ورزشــکاران بانوی استان 
در مســابقات ورزش هــای ســه گانه، رتبــه ســوم هیئت اســکیت 
خراســان رضوی در کشــور و قهرمانی بانوی مچ انداز نیشــابوری 
در مســابقات قهرمانی آســیا برخی از عناوین کسب شده توسط 
ورزشــکاران اســتان در یک مــاه اخیر بوده اســت.« فتاحی ادامه 
داد: »کسب 2 مدال طلا و یک مدال نقره و کسب عنوان قهرمانی 
توسط ژیمناست استان، اعزام یک ورزشکار به مسابقات قهرمانی 
هندبال بانوان آســیا برای نخســتین بــار، اعزام 2 والیبالیســت 
ناشنوای اســتان به مســابقات قهرمانی جهان در ایتالیا، حضور 
والیبالیســت ارزنده اســتان به عنــوان کاپیتان تیم ملــی والیبال 
نوجوانان ایران و کســب مقام ســوم جهان، حضور 2 ورزشکار در 
مســابقات فوتسال قهرمانی جهان، 12 ورزشکار معلول و جانباز 
اســتان در اردوهای ملی برای مسابقات پارا آسیایی، کسب مقام 
نایب قهرمانی شطرنج دانشگاهی آسیا با حضور و کاپیتانی بانوی 
مشــهدی، حضور ورزشــکار بوکس استان در مســابقات آسیایی 
نوجوانــان، حضــور پر تعداد ورزشــکاران رشــته وزنه بــرداری در 
اردوهای تیم ملی، حضور تیم فوتبال پیام مشــهد در لیگ دسته 
دوم کشور با سرمایه گذاری بخش خصوصی ، اعزام  سنگ نوردان 
خراســانی به مســابقات آســیایی روسیه، گوشــه ای از توانمندی 
ورزش استان در یک ماهه گذشته بوده که قطعا با شروع مسابقات 
لیگ های مختلف و مســاقات قهرمانی کشــور از مهرماه شــاهد 

افتخار آفرینی مضاعف ورزشکاران شایسته استان خواهیم بود.«

نایب قهرمانی استاد بین المللی شطرنج در آسیا
رقابت های شــطرنج آنلاین دانشجویان پســر دانشگاه های آسیا 
با کســب مقــام  نایب قهرمانی تیم کشــورمان به پایان رســید که 
شطرنج باز خراســانی حضور تاثیرگذاری در موفقیت این عنوان 
داشــت. در رده  بندی انفرادی که با شــرکت 52 دانشــجو از 12 
کشــور برگزار شد ، مرصاد خداشناس استاد بین المللی شطرنج 
در دورهــای هفتم و هشــتم نتیجــه بازی ها را به اســاتید هندی 
واگذار کرد و در دور نهم، اســتاد بزرگ اندونزیایی را شکست داد 
و 5.5 امتیاز با ارزش برای تیم ایران کسب کرد. بر این اساس در 
رده بندی تیمی ، تیم دانشجویان ایران با کسب 22.5 امتیاز پس 
از تیم هند)24 امتیاز( در جایگاه دوم رده بندی تیمی قرار گرفت 

و تیم های مالزی و اندونزی با 22 امتیاز سوم و چهارم شدند.

شهرخودرو با دو دیدار دوستانه
تیم فوتبال شهرخودرو پس از مشکلات مالکیتی که داشت ، این 
روزها با جذب بازیکنان مورد نیاز به دنبال حضوری موفق در لیگ 
بیست و یکم است. شرایط نماینده فوتبال استان در فصل پیش رو 
از نظر مالی آنچنان که دیده می شــود، اصلا خوب نیســت و رضا 
مهاجری سرمربی تیم شهرخودرو مجبور است با جذب بازیکنان 
جوان و گمنام راهی مســابقات شود که قطعا کار سختی پیش رو 
دارد. ایــن تیم برای حفظ آمادگی بهتر تاکنون 2 بازی تدارکاتی 
با تیم های اســتانی برگزار کرد. در ابتدا مقابل تیم پاس ناجا قرار 
گرفت که با نتیجه 6 – صفر پیروز شــد و در دومین بازی دوستانه 
نیــز به مصاف تیم ثامن ابومســلم رفــت که با نتیجــه 4 - صفر به 

برتری دست یافت.


